

## О ПРОИСХОЖДЕНИИ РУССКИХ ЧИСЛИТЕЛЬНЫХ

*А. А. Абрашкин*

Национальный исследовательский университет «Высшая школа экономики»  
Россия, 603155 Нижний Новгород, ул. Большая Печерская, д. 25/12

E-mail: aabrashkin@hse.ru

Предложена новая этимология основных русских числительных. Происхождение названий первых четырех чисел связывается с древнейшей эротической культурной традицией. Рождение названий чисел от пяти до десяти и числа двенадцать объясняется влиянием славянского алфавита. Даны интерпретации слов “сорок”, “девяносто”, “сто” и “тысяча”.

*Ключевые слова:* Русский язык, этимология, числительные.

DOI: 10.18500/0869-6632-2016-24-5-84-91

*Ссылка на статью:* Абрашкин А.А. О происхождении русских числительных // Известия вузов. Прикладная нелинейная динамика. 2016. Т. 24, No 5. С. 84–91.

## ON THE ORIGIN OF RUSSIAN NUMERALS

*A. A. Abrashkin*

National Research University «Higher School of Economics»  
Bolshaja Pecherskaya str., 25/12, 603155 Nizhny Novgorod, Russia

E-mail: aabrashkin@hse.ru

A new etymology of basic Russian numerals is proposed. The origin of the names of the first four numbers is connected with the ancient erotic cultural tradition. The appearance of the names of the numbers from five to ten and the twelve is explained by the influence of Cyrillic alphabet. The interpretations of such words as “forty”, “ninety”, “hundred” and “thousand” are given.

Keywords: Russian language, etymology, numerals

DOI: 10.18500/0869-6632-2016-24-5-84-91

Paper reference: Abrashkin A.A. On the origin of russian numerals // Izvestiya VUZ. Applied Nonlinear Dynamics. 2016. Vol. 24. Issue 5. P. 84–91.